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Βαρύ κατηγορώ για το περιβάλλον μας
Σε συνέντευξή του στην «Καθημερινή», ο επίτροπος Περιβάλλοντος Σταύρος Δήμας εγκαλεί ευθέως το ΥΠΕΧΩΔΕ για ανεπάρκεια

Του Γ ιώ ρ γο υ  Λ ια λ ιο υ

«Με την οργή και τιε αντιδράσειε δεν επιλύονται τα προβλήματα. Σημασία έχει ότι δεν λαμβάνονται τα μέτρα εκείνα που πρέπει». Με την αυστηρή αυτή δήλωση, ο επίτροποε Περι- βάλλοντοε κ. Σταύροε Δήμαε αφήνει για λίγο τουε ευρωπα'ίκούε χαμηλούε τόνουε στουε ο- ποίουε τον έχουμε συνηθίσει και κατηγορεί ευθέωε το ΥΠΕΧΩΔΕ για ανεπάρκεια. Αφορμή τηε συνέντευξηε στάθηκε η πρόσφατη «κόντρα» των κ. Δήμα και Σουφλιά, με αιχμή την

αδυναμία τηε Ελλάδαε να δημιουργήσει αξιό- πιστουε μηχανισμούε για την καταγραφή και αξιολόγηση των αερίων του θερμοκηπίου. Μι- λώνταε στην «Κ», ο επίτροποε Περιβάλλοντοε επιμένει κατηγορηματικά ότι η Ελλάδα είναι η μόνη από τιε 27 χώρεε τηε Ε.Ε. που δεν έχει αξιόπιστο μηχανισμό για το Κιότο και πωε για τον λόγο αυτό η Ελλάδα έχει κληθεί να απο- λογηθεί από την Επιτροπή Συμμόρφωσηε των Ηνωμένων Εθνών για το Κιότο. Ο κ. Δήμαε δεν κρύβει την αγανάκτησή του για την επιμονή του ΥΠΕΧΩΔΕ να ισχυρίζεται δημόσια

ότι το θέμα έχει λήξει, σημειώνονταε ότι είχε ενημερώσει επανειλημμένωε την ελληνική πλευρά για το πρόβλημα και τιε ενδεχόμενεε συνέπειέε του. Προχωρώνταε ένα βήμα περισσότερο, ο επίτροποε εκφράζει την απορία του για την αρνητική, όπωε τη χαρακτηρίζει, στάση του ΥΠΕΧΩΔΕ και αποκαλύπτει ότι ο κ. Γιώργοε Σουφλιάε είναι ο μόνοε Ευρωπαίοε υ- πουργόε Περιβάλλοντοε που όχι μόνο δεν τον επισκέφθηκε ποτέ στιε Βρυξέλλεε, αλλά ούτε καν επιδιώκει συνεννόηση. Το ζήτημα, όμωε, δεν αφορά μόνο την απαξιωτική στάση του

ελληνικού υπουργείου ΠΕΧΩΔΕ, σημειώνει ο επίτροποε. Η Ελλάδα μπορεί να υπερηφανεΰ- εται ότι έχει σχεδόν ολοκληρώσει την ενσωμάτωση των οδηγιών για το Περιβάλλον, η πραγματικότητα όμωε είναι διαφορετική: η Ελλάδα έχει πρόβλημα στην εφαρμογή τηε ευ- ρωπαϊκήε περιβαλλοντικήε νομοθεσίαε, κάτι που είναι ιδιαίτερα εμφανέε στην περίπτωση τηε διαχείρισηε των απορριμμάτων και των επικίνδυνων αποβλήτων, αλλά και τηε προστα- σίαε των υδάτων. Ο επίτροποε ζητεί από την ελληνική πλευρά να δράσει γρήγορα για τον

Ασωπό, απειλώνταε εμμέσωε πλην σαφώε με «ξεπάγωμα» τηε παραπομπήε στο ευρωδικα- στήριο. Και αμφισβητεί ευθέωε την υπόσχεση του ΥΠΕΧΩΔΕ για τη δημιουργία πάρκου στο Ελληνικό, σημειώνονταε ότι σε ανάλογεε πε- ριπτώσειε συνήθωε υλοποιείται μόνο η τσιμεντοποίηση και όχι το πράσινο. Σε πόλειε όπωε η Αθήνα, οι ελεύθεροι δημόσιοι χώροι, όπωε το Ελληνικό, του Γουδή και ο Ελαιώναε, πρέπει να παραμένουν ελεύθεροι δημόσιοι χώροι και να μετατρέπονται σε πράσινο», εκτιμά ο επίτροποε Περιβάλλοντοε.



Διαβεβαιώσεις δίδονται, 
μέτρα δεν λαμβάνονται

Η Ελλάδα βρίσκεται σε καλό δρόμο στην εναρμόνιση 
της εθνικής με την ευρωπαϊκή περιβαλλοντική νομοθε
σία, εκτιμά ο επίτροπος Περιβάλλοντος, Σταύρος Δή
μος. «Χωλαίνει», όμως, στην εφαρμογή της.

Ο επίτροπος Περιβάλλοντοε κ. Σταύροε M p a s επιμένει κατηγορηματικά: το πρόβλημα με τον ΟΗΕ δεν έχει λυθεί και μάλιστα θα δημιουργήσει προβλήματα στην Ελλάδα. Οπωε σημειώνει, το θέμα είναι γνωστό ήδη από τον προηγούμενο Απρίλιο. «Προσπάθησα κατ’ επανάληψη μέσω των υπηρεσιών μου να πείσω τιε ελληνικέε apxés να συμμορφωθούν», εξηγεί στην «Κ». «Οταν είδα ότι δεν είχε γίνει τίποτα μέχρι τιε apxés Δεκεμβρίου, συνάντησα στο Μπαλί τον αρμόδιο υφυπουργό κ. Στ. Καλογιάννη και του επεσήμανα ότι αν δεν λυθεί το πρόβλημα, η Ελλάδα θα παρεπέμπετο στην Επιτροπή Συμμόρφωσ ή  του ΟΗΕ. Πήρα τη διαβεβαίωση ότι το αργότερο μέχρι το τέλοε του éraus θα είχαν γίνει όλεε οι ενέργειεβ, ώστε να ικανοποιηθεί ο ΟΗΕ. Δυστυχώε, ακόμα και arnés cis ημέρεβ δεν έχει γίνει τίποτα». Η παράλειψη αυτή, σημειώνει ο κ. Δήμαε, θα έχει σοβαρές συνέπειεε για την Ελλάδα. «Η χώρα δεν θα μπορεί να μετέχει amus ευέλικτουε μηχανι- σμούβ του Κιότο. Apa οι εταιρείες που συμμετέχουν στο σύστημα εμπορία δικαιωμάτων ρύπων στην Ελλάδα δεν θα μπορούν να “αγοράσουν” ή να διαπραγματευτούν δικαιώματα», σημειώνει. «Σε κάθε περίπτωση, η Ελλάδα είναι η μόνη από τιε 27 χώρες m s Ε.Ε. που δεν έχει συμμορφωθεί».Η περίπτωση του ΟΗΕ δεν ήταν η μόνη διαφωνία μεταξύ του Ελληνα επιτρόπου και του ΥΠΕΧΩΔΕ. Πρόσφατα δημιουργήθηκε θέμα και για τον Ασωπό, με αφορμή την απάντηση του κ. Δήμα σε ερώτηση ευρωβουλευτή. «Το ΥΠΕΧΩΔΕ διαμαρτυρήθηκε επειδή στην απάντησή μα5 δεν αναφέραμε ότι πήραμε εξηγή σει από το υπουργείο για τον Ασωπό. Η ουσία όμωε δεν είναι εκεί, αλλά στο τι εξη γ ή σ ει πήραμε. Δόθησαν ορισμένες απαντήσει, αλλά όχι στο σύνολο των θεμάτων.Το ζήτημα του Ασωπού είναι ιδιαίτερα ευαίσθητο γιατί σχετίζεται με την υγεία των κατοίκων και για την προστασία του περι- βάλλοντο5 στην περιοχή», σημειώνει ο κ. Δήμαε. Ερωτώμενοε αν εκτιμά ότι η Ελλάδα παραβιάζει την κοινοτική νομοθεσία στον Ασωπό, ο κ. Δήμας διευκρινίζει ότι η υπόθεση m s παραπομπής παραμένει ανοιχτή. «Το υπουργείο έχει απαντήσει σε ορισμένα θέματα και έχει προβεί και σε ορισμένε5 ενέργειες», αναφέρει. «Εμείς ζητήσαμε επιπλέον να μα5 δοθούν οι περιβαλλοντικοί όροι αδειοδότησης των επιχειρήσεων, αλλά και να πληροφορηθούμε τι γίνεται με τιβ ε- πικίνδυνε5 ουσίες από τα εργοστάσια. Περιμένουμε λοιπόν απαντήσει».Σύμφωνα με τον επίτροπο Περιβάλλο- 
VTOS, η περίπτωση του Ασωπού αναδεικνύ- ει το «κενό επικοινωνίας» ανάμεσα στο ΥΠΕΧΩΔΕ και τιε Βρυξέλλεε. «Βρίσκομαι σε πολύ δυσχερή θέση. Iôios όταν υπάρχει αυτού του είδουε η αρνητική αντιμετώπιση από το ΥΠΕΧΩΔΕ. Από τιε 27 χώρες m s Ε.Ε., η μόνη χώρα με την οποία δεν έχω επαφή crus Βρυξέλλε5 είναι η Ελλάδα. Εγώ είχα πάρει την πρωτοβουλία μια φορά και είχα επι- σκεφθεί τον αρμόδιο υπουργό», εξηγεί. «Ο τρόπος λειτουργίας ópcos m s κάθε κυβέρ- vnons πρέπει να είναι σεβαστός. Το ζήτημα είναι άλλο: as πάρουμε για παράδειγμα το πρόβλημα των επικίνδυνων αποβλήτων, το οποίο χρονίζει. Εχουμε 600.000 τόνους επι-

κινδύνων αποβλήτων τα οποία στοιβάζονται “προσωρινά”, ενώ η  κοινοτική νομοθεσία επιβάλλει ειδική διαχείριση». Προκύπτει, λοιπόν, ζήτημα δημόσια5 υγείας; «Σα- φώ5», απαντά ο επίτροπος. «Ομως, όταν υποδεικνύω ένα πρόβλημα, μου επιτίθενται με οργίλο τρόπο. Προσπαθώ να επισημάνω το πρόβλημα και το ΥΠΕΧΩΔΕ εξανίσταται. Αυτό όμωε δεν με πειράζει τόσο. Το κυριό- τερο είναι ότι δεν λαμβάνονται τα μέτρα εκείνα που πρέπει. Με την οργή και τιβ αντιδράσεις δεν επιλύονται τα προβλήματα. Τα προβλήματα επιλύονται με συνεννόηση, με γνώση των προβλημάτων -και του πώε αντιμετωπίστηκαν σε άλλε5 χώρεε- και τη λήψη μέτρων. Οταν δεν λαμβάνονται μέτρα είμαι υποχρεωμένος να προχωρήσω σε άλλουε τρόπους αντιμετώπισή, όπως m v  παραπομπή τη5 χώρας. Δεν με ενδιαφέρει αν το πρόβλημα ανέκυψε χθε5 ή πριν από δέκα χρόνια. Το ζήτημα είναι τι γίνεται τώρα».Οσον αφορά την πρόοδο τη$ χώρας στη μείωση των παραπομπών, ο κ. Δήμαε είναι αποκαλυπτικόε. «Εχουν γίνει προσπάθειες για τη μείωση των παραπομπών, αλλά χρειάζονται ακόμα περισσότερε5», σημειώνει. «Ιδίωε στο θέμα των στερεών αποβλήτων, με δεδομένο ότι ο τρόπος τηε διαχείρισής τουε στην Ελλάδα σκοπεύει μόνο στην αντιμετώπιση των χωματερών και δεν έχει πιο μακροχρόνια προοπτική. Εκεί θα πρέπει να γίνουν βελτιώσει. Η μείωση των περιπτώσεων μπορεί να οφείλεται λ.χ. στην ομαδοποίησή τους, όπως στην περίπτωση των παραπομπών για τΐ5 χωματερέ5. Το θέμα της αριθμητικής όμως δεν είναι τόσο σημαντικό. Το σημαντικό είναι ότι υπάρχουν προβλήματα ιδίως στο θέμα των αποβλήτων, του ατμοσφαιρικού αέρα και της προστασίας της φύσης που πρέπει να τΐ5 αντιμετωπίσουμε ταχύτατα».Το μείζον σήμερα είναι όχι μόνο η εναρμόνιση με την ευρωπαϊκή περιβαλλοντική νομοθεσία, αλλά η εφαρμογή τη5. «Στον τομέα της ενσωμάτωσης έχει γίνει καλή προσπάθεια. Τώρα μένει να δούμε και την εφαρμογή. Σε πολλές περιπτώσεις, όπως για τα επικίνδυνα απόβλητα και η ίδια η κυβέρνηση παραδέχεται ότι ο τρόπος αντιμετώπισ ή  δεν είναι αυτό5 που επιβάλλεται από την Ε.Ε. Ανάλογα προβλήματα υπάρχουν και στην εφαρμογή της οδηγίας για την προστασία των υδάτων», τονίζει ο κ. Δήμα5.

«Η μόνη χώρα  
με την οποία 

δεν έχω επαφή 
στις Βρυξέλλες 

είναι η Ελλάδα».



Για Ελληνικό, Γουδή, Ελαιώνα και Αχελώο

Ο επίτροπος Περιβάλλοντος παίρνει δημό
σια θέση για το πάρκο του Ελληνικού και 
δεν διστάζει να εκφράσει σοβαρές επιφυ
λάξεις για τις προθέσεις του ΥΠΕΧΩΔΕ, του
λάχιστον ως προς τη δημιουργία χώρου 
πρασίνου.
«Οπου υπάρχουν ελεύθεροι δημόσιοι χώροι, 
αυτοί θα πρέπει να εξακολουθήσουν να εί
ναι ελεύθεροι δημόσιοι χώροι και να εργα
ζόμαστε για να γίνουν πάρκα και χώροι πρα
σίνου και όχι οικόπεδα», λέει για να σημειώ
σει: «Η πείρα μας πάντως λέει, πώς όταν σε 
έναν χώρο ελεύθερο πρόκειται να οικοδομή
σουν ένα κομμάτι και το υπόλοιπο να το 
πρασινίσουν, συνήθως προηγείται η τσιμε
ντοποίηση ενός χώρου και στη συνέχεια το 
υπόλοιπο μέρος του σχεδίου δεν πραγματο
ποιείται. Γι' αυτό ως γενική αρχή είμαι αντί

θετος με τη μετατροπή ελεύθερων χώρων 
του δημοσίου σε χώρους οικοδομής. Θέλω 
να είναι πάρκα, χώροι πράσινου, αν είναι 
δυνατόν να γίνει και δάσος, γιατί όχι, στην 
περίπτωση της Αθήνας χρειάζεται».
Ανάλογη είναι η θέση του Επιτρόπου για τις 
περιοχές Γουδή και Ελαιώνα, «και όπου αλ
λού υπάρχει ελεύθερος χώρος που ανήκει 
το δημόσιο. Η απλή λογική επιτάσσει να θες 
χώρους πρασίνου, ιδιαίτερα σε μια πόλη ό
πως η Αθήνα».
Τις προηγούμενες ημέρες ο κ. Δήμας δέχθη
κε εκπροσώπους περιβαλλοντικών οργανώ
σεων για το θέμα του Αχελώου. Προς το πα
ρόν όμως δεν θέλει να πάρει θέση. «Θα ή
θελα να εξετάσω τα στοιχεία που μου πα
ρουσίασαν οι περιβαλλοντικές οργανώσεις 
και στη συνέχεια να επανέλθω», αναφέρει.



OHE για μηχανισμούς Kioto:
«Δυστυχώς δεν έχει 
λυθεί το θέμα. Η 
Ελλάδα είναι η μόνη 
από τις 27 χώρες τις 
Ευρωπαϊκής Ενωσης 
ηου δεν έχει 
συμμορφωθεί με της 
απαιτήσεις των 
Ηνωμένων Εθνών και 
θα κληθεί να δώσει 
εξηγήσεις».

Επικίνδυνα απόβλητα:

Εχουμε 600.000 
τόνους επικίνδυνων 
αποβλήτων τα οποία 
στοιβάζονται 
«προσωρινό», ενώ 
η κοινοτική 
νομοθεσία 
επιβάλλει ειδική 
διαχείριση.

Χωματερές:

Ο τρόπος διαχείρισης 
των απορριμμάτων 
στην Ελλάδα σκοπεύει 
μόνο στην 
αντιμετώπιση των 
χωματερών και δεν 
έχει μακροχρόνια 
προοπτική.

Ελληνικό:

Η πείρα μάς δείχνει 
πώς, όταν σε έναν 
ελεύθερο χώρο 
πρόκειται να 
οικοδομήσουν ένα 
κομμάτι και το 
υπόλοιπο να το 
πρασινίσουν, 
συνήθως προηγείται 
η τσιμεντοποίηση, 
ενώ το υπόλοιπο 

μέρος του σχεδίου δεν πραγματοποιείται.

Ασωπός:

«Περιμένουμε 
απαντήσεις από 
το ΥΠΕΧΩΔΕ, 
ώστε να μην 
ξεκινήσει και 
πάλι η
διαδικασία της 
παραπομπής».

Η Επιτροπή 
εξετάζει τις 
καταγγελίες των
περιβαλλοντικών 
οργανώσεων και 
θα επανέλθει.

Αχελώος:

Τ  ' ~~

Εντονη αντίδραση του υπουργείου

Οι δηλώσεις του επιτρόπου Περιβάλλοντος στην Επιτροπή 
Περιβάλλοντος της Βουλής, περί ενδεχόμενου διασυρμού 
της Ελλάδας με αφορμή την υπόθεση του ΟΗΕ προκάλε- 
σαν, όπως ήταν αναμενόμενο, την έντονη αντίδραση του 
ΥΠΕΧΩΔΕ. Πρώτος, ο υφυπουργός ΠΕΧΩΔΕ κ. Σταύρος Κα- 
λογιάννης, που παρίστατο στη συζήτηση, επέμεινε ότι το 
πρόβλημα θεωρείται λήξαν. Ακολούθησε την επόμενη ημέ
ρα δήλωση του ίδιου του υπουργού ΠΕΧΩΔΕ κ. Γιώργου 
Σουφλιά. «Τα λανθασμένα στοιχεία δεν δόθηκαν από τη ση
μερινή κυβέρνηση, αλλά δόθηκαν στον ΟΗΕ το 1995», ανέ
φερε μεταξύ άλλων ο κ. Σουφλιάς, ενώ απέδωσε για ακόμα 
μια φορά το πρόβλημα σε επιστημονική ανεπάρκεια του 
Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών. «Δεχθήκαμε τις παρατη
ρήσεις του ΟΗΕ και τον ενημερώσαμε προφορικώς και εγ
γράφους τον Δεκέμβριο του 2007 ότι δεχόμαστε τις παρατη
ρήσεις του. Επίσης, ενημερώσαμε τον ΟΗΕ ότι βελτιώνου
με ουσιαστικά το σύστημα παρακολούθησης, ενισχύοντας 
με επιστημονικό προσωπικό την αρμόδια υπηρεσία και με 
συνεργασία με τη σχολή Χημικών Μηχανικών του ΕΜΠ».
Και κατέληξε: «Καθήκον όλων μας είναι να προστατεύουμε 
το περιβάλλον, αλλά επίσης να προστατεύουμε και να μην 
αδικούμε τη χώρα μας. ΓΓ αυτό, πρέπει όλοι να είμαστε πο
λύ προσεκτικοί». Στην απάντηση του επιτρόπου, που διέ- 
ψευσε το υπουργείο, ακολούθησε δεύτερη ανακοίνωση του 
ΥΠΕΧΩΔΕ, το απόγευμα της περασμένης Παρασκευής. Η 
ανακοίνωση χαρακτήρισε ανακριβή τα στοιχεία που ανέφε
ρε ο κ. Δήμας και κατέληγε ότι «δεν θα περιμέναμε την κιν
δυνολογία της απάντησης, η οποία εμφανίζει τη χώρα μας 
σαν να έχει ήδη τιμωρηθεί, ενώ όπως αναφέραμε στην ανα
κοίνωσή μας, αυτό δεν ισχύει».


